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Styrelsens yttrande avseende granskningsrapport från 
Stadsrevisionen 2023 inklusive revisionsrapport Göteborgs 
Stads arbete för att minska energianvändningen i bostäder 
och lokaler 

Förslag till beslut 
I styrelsen för Higab AB: 

1. att godkänna upprättat förslag till yttrande avseende Stadsrevisionens
granskningsrapport för verksamhetsåret 2023 inklusive revisionsrapport
Göteborgs Stads arbete för att minska energianvändningen i bostäder och lokaler

Sammanfattning 
Årligen genomför Stadsrevisionen i Göteborgs Stad granskning av bolagets verksamhet. 
Syftet med granskningen är att se om bolagets verksamhet sköts på ett ändamålsenligt 
och från ekonomisk synpunkt tillfredsställande sätt samt om bolagets interna kontroll är 
tillräcklig. Genomförd granskning sammanfattas i en granskningsrapport som föreläggs 
bolagets styrelse i samband med fastställande av årsbokslut. Utöver detta har 
Stadsrevisionen genomfört en granskning av hur Göteborgs Stads arbete för att minska 
energianvändningen i bostäder och lokaler där Higab varit en av de granskade 
verksamheterna. Granskningen syftade till att bedöma om Higab bedriver ett 
ändamålsenligt arbete för att uppnå fullmäktiges mål om minskad energianvändning i 
bostäder och lokaler. 

Utifrån de rekommendationer som framkommer ska styrelsen lämna yttrande till 
Stadsrevisionen om hur dessa ska omhändertas. Yttrande, vilket bifogas ska ha inkommit 
till Stadsrevisionen senast i juni 2024.  

Bedömning ur ekonomisk dimension 
-

Bedömning ur ekologisk dimension 
- 

Bedömning ur social dimension 
- 

Higab AB 

Beslutsunderlag 
Styrelsen 2024-04-22 
Beslutspunkt 10 

Handläggare: Fredrik Setterberg, Ekonomichef 
Telefon:031-368 53 05 
E-post: fredrik.setterberg@higab.se
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Bilagor 
1. Styrelsens yttrande avseende granskningsrapport från Stadsrevisionen för 

verksamhetsåret 2023 inklusive revisionsrapport Göteborgs Stads arbete för att 
minska energianvändningen i bostäder och lokaler 

2. Rapportsammandrag – Göteborgs Stads arbete för att minska energianvändningen 
i bostäder och lokaler 

3. Revisionsrapport – Göteborgs Stads arbete för att minska energianvändningen i 
bostäder och lokaler 

Expediering 
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Handläggare: Fredrik Setterberg 
Direkttel: 031-368 53 18 
E-post: fredrik.setterberg@higab.se 
 
 

 Göteborg Stad Stadsrevisionen 
 Att: Laila Värnestig 
 Box 2141 
 403 13 Göteborg 

 
Styrelsens yttrande avseende granskningsrapport och granskningsredogörelse 
för verksamhetsåret 2023 samt revisionsrapport Göteborgs Stads arbete för att 
minska energianvändningen i bostäder och lokaler. 
 

Granskningsrapport och granskningsredogörelse 
Styrelsen bekräftar att styrelsen tagit emot och tagit del av handlingarna. Redogörelsen skickades ut till 
styrelsemötet 2024-02-10. På styrelsemötet föredrogs granskningsredogörelsen för verksamhetsåret 
2023 av Stadsrevisionens lekmannarevisorer och antecknades till protokollet av styrelsen. 

Lämnade rekommendationer 
• Uppföljning av föregående års granskningar: 

o Framkomna där lekmannarevisorerna; 
 rekommenderar styrelsen att justera sitt arbetssätt med intern styrning och kontroll så att det 

bättre överensstämmer med stadens riktlinjer för styrning, uppföljning och kontroll 
 rekommenderar styrelsen att se till rutiner för hantering av synpunkter och klagomål tas fram 
 rekommenderar styrelsen och verkställande direktören att stärka den interna kontrollen 

avseende inköp och upphandling genom att omhänderta de rekommendationer som 
framkommit i granskningen  

 

Styrelsen konstaterar Stadsrevisionens bedömningar om att tidigare års lämnade rekommendationer 
är omhändertagna av bolaget. 

• Framkommen rekommendation under 2023 års granskning där lekmannarevisorerna 
o - 

 

Styrelsen noterar att det inte framkommit några nya rekommendationer i granskningen avs 2023, dock 
finns det några iakttagelser kring förbättringar vilket styrelsen ger verkställande direktören i uppdrag att 
arbeta vidare med och implementera förändringar där så bedöms som möjligt. 
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Revisionsrapport och Rapportsammandrag Göteborgs Stads arbete för att minska energianvändningen i 
bostäder och lokaler 

Styrelsen bekräftar att styrelsen tagit emot och tagit del av handlingarna. Redogörelsen skickades ut till 
styrelsemötet 2024-04-22.  

Lämnade rekommendationer 
 Rekommenderas att omhänderta åtgärderna i fullmäktiges energiplan mer systematiskt.  
 Styrelsen för Higab har under 2023 tydliggjort att bolaget arbetar utifrån fullmäktiges övergripande 

mål om att minska energianvändningen med 30 procent till år 2030. Vi bedömer dock att Styrelsen 
bör fastställa ett specificerat målvärde för den totala energianvändningen per kvadratmeter. 

 Vi bedömer att det finns personella resurser för att driva och utveckla bolagets miljöledningssystem. 
Miljöfrågorna i sak hanteras dock mer operativt i andra delar av organisationen. Vi delar därmed 
miljöförvaltningens bedömning att bolaget bör se över möjligheten att införa en särskild 
miljösamordnarroll. 

 

Styrelsen noterar den framkomna rekommendationerna och kommer att uppdra åt verkställande 
direktören att hantera inkomna synpunkter på ett strukturerat och följsamt sätt. Rekommendation som 
lämnats avseende att fastställa specificerat mål för det totala energieffektiviseringsmålet kommer tas 
upp och beräknas beslutas på styrelsemöte 2024-09-22. 

 

Higab AB 
 

 

Johannes Olsson 
Ordförande 

 



 

Rapportsammandrag 
Stadsrevisionen 
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Missiv till ansvariga nämnder 
och bolagsstyrelser 
Revisionskontoret har på uppdrag av de förtroendevalda revisorerna och 
lekmannarevisorerna genomfört granskningen av Göteborgs Stads arbete för att minska 
energianvändningen i bostäder och lokaler. Granskningen syftade till att bedöma om 
stadsfastighetsnämnden, idrotts- och föreningsnämnden, Familjebostäder i Göteborg AB 
och Higab AB bedriver ett ändamålsenligt arbete för att uppnå fullmäktiges mål om 
minskad energianvändning i bostäder och lokaler. 

Vi, förtroendevalda revisorer och lekmannarevisorer, hänvisar till de sakkunnigas 
revisionsrapport och ställer oss bakom bedömningarna och rekommendationerna som 
framgår av rapporten. 

Följande rekommendationer lämnas: 

Stadsfastighetsnämnden rekommenderas att revidera och på nytt fastställa sin 
energieffektiviseringsplan och det mål för minskad energianvändning som beslutades av 
den tidigare lokalnämnden. 

Stadsfastighetsnämnden, idrotts- och föreningsnämnden, Familjebostäder i Göteborg AB 
och Higab AB rekommenderas att omhänderta åtgärderna i fullmäktiges energiplan mer 
systematiskt. När och på vilket sätt åtgärderna ska genomföras behöver tydliggöras, 
dokumenteras och integreras i den ordinarie planeringen och uppföljningen av 
verksamheten. 

Vi vill betona vikten av att nämnderna och bolagen vidtar lämpliga åtgärder med 
anledning av de rekommendationer som lämnas i revisionsrapporten. 

Med anledning av rekommendationerna kommer vi också att vilja ha ett yttrande från 
nämnderna och bolagen. Alla yttranden som ni ombeds skicka in under granskningsåret 
ska sammanställas och skickas in vid ett samlat tillfälle. Skicka yttrandet till 
stadsrevisionen@stadsrevisionen.goteborg.se senast den 21 juni 2024.  

 

Göteborg den 11 mars 2024 

 

För revisorsgruppen och lekmannarevisorerna för 
Familjebostäder i Göteborg AB och Higab AB, 
enligt uppdrag 

 

Jonas Ransgård  Torbjörn Rigemar 
ordförande   vice ordförande 
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Göteborgs Stads arbete för att 
minska energianvändningen i 
bostäder och lokaler 

Sammanfattande bedömning 
Revisionskontoret har på uppdrag av revisorerna och de berörda lekmannarevisorerna 
granskat om stadsfastighetsnämnden, idrotts- och föreningsnämnden, Familjebostäder i 
Göteborg AB och Higab AB bedriver ett ändamålsenligt arbete för att uppnå fullmäktiges 
mål om minskad energianvändning i bostäder och lokaler år 2030. Den samlade 
bedömningen är att arbetet i huvudsak bedrivs på ett ändamålsenligt sätt, även om ett 
antal förbättringsområden har identifierats i granskningen.  

Vi bedömer att stadsfastighetsnämnden och idrotts- och föreningsnämnden har säkerställt 
att det finns organisatoriska förutsättningar för att arbeta systematiskt mot miljömålen. De 
organisatoriska förutsättningarna kan stärkas vid Familjebostäder och till viss del även 
vid Higab. Vidare bedömer vi att nämnderna och bolagen har kartlagt, och kontinuerligt 
kartlägger, energianvändningen i sina bostäder och lokaler.  

Vid stadsfastighetsnämnden, idrotts- och föreningsnämnden och Familjebostäder finns 
lokala mål om att minska energianvändningen. Kopplingen till fullmäktiges övergripande 
mål år 2030 varierar dock. I stadsfastighetsnämndens fall togs målet fram och fastställdes 
av den tidigare lokalnämnden, innan fullmäktiges miljö- och klimatprogram hade 
beslutats. Den nya nämnden bör därför fastställa målet på nytt och i samband med detta 
tydliggöra kopplingen till miljö- och klimatprogrammet. Även Familjebostäder bör 
tydliggöra kopplingen mellan bolagets lokala energimål och fullmäktiges mål. Styrelsen 
för Higab har under 2023 tydliggjort att bolaget arbetar utifrån fullmäktiges övergripande 
mål om att minska energianvändningen med 30 procent till år 2030. Vi bedömer dock att 
det behöver bli tydligare vad detta mål innebär för bolagets del. Styrelsen bör fastställa ett 
specificerat målvärde för den totala energianvändningen per kvadratmeter. 

Nämnderna och bolagen bedöms i allt väsentligt ha genomfört, och planerar att 
genomföra, adekvata åtgärder för att uppnå fullmäktiges mål om minskad 
energianvändning. En stor del av dessa åtgärder sker inom ramen för verksamheternas 
ordinarie processer för underhåll och investeringar. När det gäller arbetet med att bryta 
ned, genomföra och följa upp de energieffektiviseringsåtgärder som nämnderna och 
bolagen har tilldelats i fullmäktiges energiplan bedömer vi att systematiken för detta 
behöver stärkas vid samtliga granskade verksamheter. 

Verksamheterna har upprättat energieffektiviseringsplaner eller motsvarande underlag. 
Strukturen och utformningen av dessa planer och underlag varierar. Det varierar också 
hur långt verksamheterna har kommit i implementeringen. Stadsfastighetsnämndens 
energieffektiviseringsplan fastställdes, liksom det lokala energimålet, under den tidigare 
lokalnämndens verksamhet. Sedan dess har ett antal bebyggda fastigheter överförts från 
den tidigare fastighetsnämnden till den nybildade stadsfastighetsnämnden. Vi bedömer 
därför att nämnden behöver revidera och fastställa energieffektiviseringsplanen på nytt. 
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Eftersom det varierar hur pass långt nämnderna och bolagen har kommit i arbetet med att 
planera och genomföra energieffektiviseringsåtgärder har samtliga verksamheter inte följt 
upp åtgärderna på ett systematiskt sätt än. Enbart stadsfastighetsnämnden har genomfört 
en systematisk uppföljning av sin energieffektiviseringsplan för år 2023. 
Revisionskontoret vill uppmana nämnderna och bolagen att säkerställa att beslutade 
åtgärder genomförs som planerat. Det är av stor vikt att energieffektiviseringsarbetet, och 
inte enbart de lokala energimålen till år 2030, följs upp systematiskt. Detta i syfte att 
säkerställa att genomförda åtgärder bidrar till måluppfyllnad. 

Följande rekommendationer lämnas utifrån granskningen: 

Stadsfastighetsnämnden rekommenderas att revidera och på nytt fastställa den 
energieffektiviseringsplan och det mål för minskad energianvändning som beslutades av 
den tidigare lokalnämnden. 

Stadsfastighetsnämnden, idrotts- och föreningsnämnden, Familjebostäder i Göteborg AB 
och Higab AB rekommenderas att omhänderta åtgärderna i fullmäktiges energiplan mer 
systematiskt. När och på vilket sätt åtgärderna ska genomföras behöver tydliggöras, 
dokumenteras och integreras i den ordinarie planeringen och uppföljningen av 
verksamheten. 

Rapportsammandraget baseras på rapporten Göteborgs Stads arbete för att minska 
energianvändningen i bostäder och lokaler som finns på 
www.goteborg.se/stadsrevisionen. 

Granskningens utgångspunkter 
För att minska Göteborgs Stads miljö- och klimatpåverkan, och för att förenkla 
omställningen till en energiproduktion baserad på förnybara källor, behöver stadens 
verksamheter minska och effektivisera sin energianvändning.1 Av fullmäktiges 
energiplan framgår att staden med sina många bostäder, lokaler, anläggningar och 
verksamheter har en stor energieffektiviseringspotential. Ett arbete för att minska och 
effektivisera energianvändningen pågår redan, men det behöver prioriteras högre och 
tydligare för att klimat- och energimålen ska kunna nås.2 Behovet av en mer hållbar 
energianvändning har aktualiserats ytterligare av den pågående energikrisen. 

Stadens övergripande styrning inom miljö- och klimatområdet tar sin utgångspunkt i 
fullmäktiges miljö- och klimatprogram för perioden 2021–2030. Ett av programmets 
övergripande miljömål är att Göteborgs klimatavtryck ska vara nära noll år 2030. Ett 
delmål för att uppnå målet handlar om att energianvändningen i bostäder och lokaler ska 
minska med 30 procent per invånare, jämfört med år 2010. Inom ramen för delmålet ska 
energianvändningen i stadens egna lokaler och bostäder minska.  

Revisionskontoret har på uppdrag av revisorerna och de berörda lekmannarevisorerna 
granskat hur ett urval av stadens bostads- och lokalförvaltande nämnder och bolag, på 
övergripande nivå, arbetar för att uppnå fullmäktiges mål om minskad energianvändning 
år 2030. Syftet har varit att bedöma om arbetet bedrivs på ett ändamålsenligt sätt. 

 
1 Göteborgs Stads miljö- och klimatprogram 2021–2030, s. 20. 
2 Göteborgs Stads energiplan 2022–2030, s. 23. 

http://www.goteborg.se/stadsrevisionen
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Iakttagelser och bedömningar 

Organisatoriska förutsättningar 
Granskningen visar att nämnderna och bolagen har avsatt personella resurser för att driva 
och samordna ett systematiskt miljöarbete, i enlighet med fullmäktiges anvisning. 
Resurserna kan dock stärkas vid Familjebostäder och till viss del även vid Higab. Detta 
har även framkommit av de stödjande miljörevisioner som miljöförvaltningen har 
genomfört under 2023. Vidare konstaterar vi att de granskade verksamheterna har 
avdelningar eller enheter med ansvar för övergripande energifrågor. Där arbetar 
energiingenjörer, energisamordnare eller liknande funktioner med att styra, följa upp och 
samordna energieffektiviseringsarbetet. Hur arbetet har organiserats, och kopplingen till 
det systematiska miljöarbetet i stort, varierar mellan verksamheterna. 

Revisionskontoret bedömer att stadsfastighetsnämnden och idrotts- och 
föreningsnämnden i allt väsentligt har säkerställt att det finns organisatoriska 
förutsättningar för att arbeta systematiskt mot miljömålen, inklusive målet om minskad 
energianvändning i bostäder och lokaler. Vi bedömer att Familjebostäder generellt sett 
kan stärka de organisatoriska förutsättningarna för sitt systematiska miljöarbete. Bolaget 
är medveten om detta behov och har som ambition att stärka arbetet redan under 2024. 
När det gäller Higab bedömer vi att det finns personella resurser för att driva och utveckla 
bolagets miljöledningssystem. Miljöfrågorna i sak hanteras dock mer operativt i andra 
delar av organisationen. Vi delar därmed miljöförvaltningens bedömning att bolaget bör 
se över möjligheten att införa en särskild miljösamordnarroll. 

Kartläggning och mål om minskad energianvändning 
De granskade nämnderna och bolagen har kartlagt sin energianvändning i bostäder och 
lokaler. Energikartläggningar görs återkommande i olika sammanhang, bland annat i 
samband med att verksamheterna rapporterar uppgifter om energiförbrukningen till 
Energimyndigheten utifrån lagen om energikartläggning i stora företag (EKL). Uppgifter 
om primärenergianvändningen har också sammanställts till miljöförvaltningen, inom 
ramen för uppföljningen av miljö- och klimatprogrammet. Verksamheterna har i de flesta 
fallen bedömt att energianvändningen utgör en betydande miljöpåverkan.  

Stadsfastighetsnämnden, idrotts- och föreningsnämnden och Familjebostäder har lokala 
mål som handlar om att minska energianvändningen till år 2030. De lokala energimålen 
framgår inte alltid av verksamhetsplanerna och hur tydligt målen har kopplats till 
fullmäktiges delmål om minskad energianvändning i miljö- och klimatprogrammet 
varierar. Familjebostäders energimål baseras på ett snarlikt mål som har fastställts inom 
ramen för bolagets medverkan i branschorganisationen Sveriges Allmännyttas samarbete 
Klimatinitiativet. Vi bedömer att bolaget tydligare kan koppla sitt lokala energimål till det 
aktuella delmålet i miljö- och klimatprogrammet.  

Idrotts- och föreningsnämndens anläggningar består till stor del av ishallar, sporthallar 
och simhallar där det inte alltid är relevant att mäta energianvändningen per kvadratmeter. 
Vi bedömer att nämnden trots detta arbetar i enlighet med fullmäktiges intention om 
minskad energianvändning, men utifrån ett lokalt mål om att minska den totala 
elförbrukningen. Stadsfastighetsnämndens lokala energimål fastställdes av den tidigare 
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lokalnämnden och innan miljö- och klimatprogrammet beslutades av fullmäktiges. 
Nämnden bör därför fastställa målet på nytt och tydliggöra kopplingen till programmet.  

Higabs styrelse har under 2023 tydliggjort att bolaget arbetar utifrån fullmäktiges mål om 
att minska energianvändningen med 30 procent till år 2030. Det framgår dock inte vad 
målet innebär i praktiken för bolagets del, även om mer detaljerade målvärden för 
energianvändningen per kvadratmeter avseende fjärrvärme, fjärrkyla och el har tagits 
fram på tjänstepersonsnivå. Vi bedömer att styrelsen bör fastställa ett specificerat 
målvärde för den totala energianvändningen per kvadratmeter år 2030. 

Genomförande och uppföljning av åtgärder för att minska 
energianvändningen 
Fullmäktiges mål om minskad energianvändning i bostäder och lokaler ska uppnås år 
2030. Ansvariga nämnder och bolag har därmed ett antal år på sig att succesivt minska 
och effektivisera sin energianvändning. Vi har i granskningen framför allt fokuserat på de 
övergripande planeringsåtgärder som har vidtagits för att styra mot målet.  

Granskningen visar att det inte alltid finns tydliga sammanställningar över vilka 
energieffektiviseringsåtgärder som har genomförts de senaste åren. Åtgärderna ingår ofta 
som en del av de ordinarie processerna för underhåll och investeringar och det är inte 
alltid möjligt att särskilja renodlade energieffektiviseringsåtgärder från ordinarie 
underhåll. Energieffektivisering kan uppstå som en följd av andra underhållsåtgärder, där 
energibesparingen inte var det huvudsakliga syftet. Samtliga förvaltningar och bolag 
uppger samtidigt att de, i olika utsträckning, har arbetat med särskilda energiprojekt eller 
energiåtgärder som har syftat till att effektivisera energianvändningen.  

Flera av verksamheterna menar att energiåtgärder konkurrerar med andra krav och 
önskemål som finns i exempelvis ombyggnationsprojekt. Behovet av 
energieffektivisering i en fastighet behöver därför ställas mot andra behov och bedömas i 
respektive projektbudget. Vid nyproduktion uppges energieffektiviseringsperspektivet 
ingå mer naturligt, som en följd av de byggtekniska krav och standarder som gäller vid 
uppförande av nya byggnader. Stadsfastighetsförvaltningen, som förvaltar huvuddelen av 
de lokaler som fullmäktiges energimål baseras på, har upprättat särskilda tekniska krav 
och anvisningar (TKA) för all nyproduktion och ombyggnation. De krav som ställs på 
byggnadernas energiprestanda uppges vara högre än gällande myndighetskrav. 

Samtliga verksamheter har upprättat energieffektiviseringsplaner eller motsvarande 
underlag. Strukturen och utformningen varierar i relativt stor utsträckning liksom om 
underlaget har fastställts av nämnden/styrelsen eller på tjänstepersonsnivå. Higabs plan 
för energiinvesteringar, som fastställdes under 2023, är till skillnad från de övriga 
verksamheternas planer utformad som ett övergripande energieffektiviseringsprojekt. 
Inom ramen för projektet kommer totalt 200 miljoner kronor att investeras i särskilda 
energiåtgärder fram till år 2030, i syfte att uppnå energimålet. Stadsfastighetsnämndens 
energieffektiviseringsplan fastställdes, liksom det lokala energimålet, av den tidigare 
lokalnämnden. Sedan dess har ett antal bebyggda fastigheter överförts från den tidigare 
fastighetsnämnden till den nya stadsfastighetsnämnden. Vi bedömer att nämnden bör se 
över, aktualisera och fastställa energieffektiviseringsplanen på nytt. 
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Eftersom nämnderna och bolagen har kommit olika långt i framtagandet och 
implementeringen av sina energieffektiviseringsplaner eller motsvarande underlag, 
varierar det också om åtgärderna har följts upp ännu. Av de granskade verksamheterna 
har enbart stadsfastighetsnämnden genomfört en systematisk uppföljning av sin 
energieffektiviseringsplan för år 2023. Samtliga verksamheter uppger dock att beslutade 
åtgärder eller åtgärdsområden kommer att följas upp regelbundet framöver. 

Fullmäktiges energiplan för perioden 2022–2030 innehåller ett antal energirelaterade 
åtgärder som ska genomföras av samtliga nämnder och styrelser som beställer- och/eller 
utför bygg- och/eller anläggningsuppdrag. Vissa åtgärder riktas även särskilt till specifika 
nämnder och styrelser. Granskningen visar att ingen av de granskade nämnderna eller 
bolagen har brutit ned och omhändertagit energiplanens åtgärder på ett systematiskt sätt. 
Det saknas dokumentation avseende när och på vilket sätt åtgärderna ska hanteras och 
följas upp. Av intervjuerna framgår att flera av åtgärderna redan helt eller delvis hanteras 
inom ramen för verksamheternas ordinarie processer. Vi bedömer dock att åtgärderna 
behöver omhändertas och dokumenteras mer systematiskt.  

Följande rekommendationer lämnas utifrån granskningen: 

Stadsfastighetsnämnden rekommenderas att revidera och på nytt fastställa den 
energieffektiviseringsplan och det mål för minskad energianvändning som beslutades av 
den tidigare lokalnämnden. 

Stadsfastighetsnämnden, idrotts- och föreningsnämnden, Familjebostäder i Göteborg AB 
och Higab AB rekommenderas att omhänderta åtgärderna i fullmäktiges energiplan mer 
systematiskt. När och på vilket sätt åtgärderna ska genomföras behöver tydliggöras, 
dokumenteras och integreras i den ordinarie planeringen och uppföljningen av 
verksamheten. 
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Missiv till ansvariga nämnder 
och bolagsstyrelser 
Revisionskontoret har på uppdrag av de förtroendevalda revisorerna och lek-
mannarevisorerna genomfört granskningen av Göteborgs Stads arbete för att 
minska energianvändningen i bostäder och lokaler. Granskningen syftade till att 
bedöma om stadsfastighetsnämnden, idrotts- och föreningsnämnden, Familjebo-
städer i Göteborg AB och Higab AB bedriver ett ändamålsenligt arbete för att 
uppnå fullmäktiges mål om minskad energianvändning i bostäder och lokaler. 

Vi, förtroendevalda revisorer och lekmannarevisorer, hänvisar till de sakkunni-
gas revisionsrapport och ställer oss bakom bedömningarna och rekommendat-
ionerna som framgår av rapporten.  

Följande rekommendationer lämnas: 

Stadsfastighetsnämnden rekommenderas att revidera och på nytt fastställa sin 
energieffektiviseringsplan och det mål för minskad energianvändning som be-
slutades av den tidigare lokalnämnden. 

Stadsfastighetsnämnden, idrotts- och föreningsnämnden, Familjebostäder i Gö-
teborg AB och Higab AB rekommenderas att omhänderta åtgärderna i fullmäk-
tiges energiplan mer systematiskt. När och på vilket sätt åtgärderna ska genom-
föras behöver tydliggöras, dokumenteras och integreras i den ordinarie plane-
ringen och uppföljningen av verksamheten. 

Vi vill betona vikten av att nämnderna och bolagen vidtar lämpliga åtgärder 
med anledning av de rekommendationer som lämnas i revisionsrapporten. 

Med anledning av rekommendationerna kommer vi också att vilja ha ett ytt-
rande från nämnderna och bolagen. Alla yttranden som ni ombeds skicka in un-
der granskningsåret ska sammanställas och skickas in vid ett samlat tillfälle. 
Skicka yttrandet till stadsrevisionen@stadsrevisionen.goteborg.se senast den 21 
juni 2024.  

 

Göteborg den 11 mars 2024 

 

För revisorsgruppen och lekmannarevisorerna för 
Familjebostäder i Göteborg AB och Higab AB, 
enligt uppdrag 

 

Jonas Ransgård  Torbjörn Rigemar 
ordförande   vice ordförande 
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Stadsrevisionens uppdrag 

Stadsrevisionens uppdrag är att granska kommunens verksamhet. Granskningen 
sker på uppdrag av kommunfullmäktige som utser förtroendevalda revisorer 
som ansvarar för granskningen av nämnderna och kommunstyrelsen. Bland de 
förtroendevalda utser kommunfullmäktige även lekmannarevisorer. Lekmanna-
revisorerna ansvarar för granskningen av de bolag som kommunen äger.  

I revisionsrapporterna presenterar yrkesrevisorerna den granskning som sker lö-
pande under året och som rapporteras direkt till kommunfullmäktige. Tillsam-
mans med redogörelserna ligger de till grund för revisorernas samlade ansvars-
prövning och uttalande till kommunfullmäktige. 

Du hittar alla stadsrevisionens redogörelser och rapporter på www.goteborg.se/ 
stadsrevisionen, men du kan också beställa dem från revisionskontoret via 
stadsrevisionen@stadsrevisionen.goteborg.se. 

 

Diarienummer: 0154/23 

  

http://www.goteborg.se/stadsrevisionen
http://www.goteborg.se/stadsrevisionen
mailto:stadsrevisionen@stadsrevisionen.goteborg.se


 

Göteborgs Stads arbete för att minska energianvändningen i bostäder och lokaler 4 (24) 
Stadsrevisionen 2024-03-11 

Innehåll 
1 Samlad bedömning ....................................................................... 5 

1.1 Rekommendationer ................................................................. 6 

2 Granskningens utgångspunkter .................................................. 7 

2.1 Syfte och revisionsfrågor ......................................................... 8 

2.2 Avgränsningar ......................................................................... 8 

2.3 Revisionskriterier ..................................................................... 9 

2.4 Metod ...................................................................................... 9 

3 Granskningsresultat ................................................................... 10 

3.1 Organisatoriska förutsättningar .............................................. 10 

3.1.1 Miljöförvaltningen har genomfört stödjande miljörevisioner 
vid verksamheterna ...................................................................... 10 

3.1.2 De personella resurserna för att driva och samordna det 
systematiska miljöarbetet varierar ................................................. 11 

3.1.3 Det finns avdelningar eller enheter med ansvar för 
övergripande energifrågor ............................................................. 11 

3.1.4 Bedömning ..................................................................... 12 

3.2 Kartläggning och mål om minskad energianvändning ............ 12 

3.2.1 Energianvändningen kartläggs kontinuerligt ................... 13 

3.2.2 Det finns lokala mål om minskad energianvändning, men 
kopplingen till fullmäktiges mål varierar ......................................... 13 

3.2.3 Bedömning ..................................................................... 15 

3.3 Genomförande och uppföljning av åtgärder för att minska 
energianvändningen ......................................................................... 16 

3.3.1 Miljöförvaltningen bedömer att delmålet om minskad 
energianvändning ser ut att uppnås för stadens egna bostäder och 
lokaler 16 

3.3.2 Energiåtgärder genomförs men konkurrerar med andra 
behov 17 

3.3.3 Energieffektivisering vid nyproduktion ............................. 18 

3.3.4 Det finns energieffektiviseringsplaner, men det varierar hur 
långt energieffektiviseringsarbetet har kommit .............................. 19 

3.3.5 Åtgärderna i fullmäktiges energiplan hanteras inte 
systematiskt .................................................................................. 21 

3.3.6 Uppföljning av beslutade energiåtgärder ........................ 22 

3.3.7 Bedömning ..................................................................... 23 

 



 

Göteborgs Stads arbete för att minska energianvändningen i bostäder och lokaler 5 (24) 
Stadsrevisionen 2024-03-11 

1 Samlad bedömning  
Revisionskontoret har på uppdrag av revisorerna och de berörda lekmannarevi-
sorerna granskat stadsfastighetsnämndens, idrotts- och föreningsnämndens, Fa-
miljebostäder i Göteborg AB:s och Higab AB:s arbete för att uppå fullmäktiges 
mål till år 2030 om att minska energianvändningen i bostäder och lokaler med 
30 procent. Syftet med granskningen har varit att bedöma om arbetet bedrivs 
ändamålsenligt. Vår samlade bedömning är att arbetet i huvudsak bedrivs på ett 
ändamålsenligt sätt, även om vi har identifierat ett antal förbättringsområden. 
Det handlar framför allt om behov av att upprätta tydligare lokala energimål och 
om att öka systematiken i planeringen och uppföljningen av energiåtgärder. 

Revisionskontoret konstaterar att nämnderna och bolagen i allt väsentligt har 
avsatt personella resurser för att driva och samordna ett systematiskt miljöar-
bete. De personella resurserna kan dock stärkas vid Familjebostäder och till viss 
del även vid Higab. Detta framgår också av de stödjande miljörevisioner som 
miljöförvaltningen har genomfört under 2023. Vidare ser vi att verksamheterna 
i allt väsentligt har säkerställt att det finns personella och organisatoriska förut-
sättningar för att de ska kunna bedriva ett energieffektiviseringsarbete. 

Granskningen visar att nämnderna och bolagen har kartlagt sin energianvänd-
ning och att det finns lokala mål om minskad energianvändning till år 2030, i 
enlighet med fullmäktiges miljö- och klimatprogram och energiplan. När det 
gäller idrotts- och föreningsnämndens anläggningar, såsom simhallar och ishal-
lar, är energiförbrukningen inte alltid relevant att mäta i enlighet med fullmäkti-
ges övergripande energimål om minskad primärenergianvändning per kvadrat-
meteryta. Fullmäktiges mål är snarare anpassat för konventionella verksamhets-
lokaler. Revisionskontoret bedömer att idrotts- och föreningsnämnden trots 
detta arbetar utifrån fullmäktiges intention om minskad energianvändning, men 
utifrån ett lokalt mål om att minska den totala elförbrukningen. 

Den nybildade stadsfastighetsnämndens arbetar utifrån ett lokalt energimål som 
fastställdes av den tidigare lokalnämnden. Revisionskontoret bedömer därför att 
stadsfastighetsnämnden bör fastställa målet på nytt. Higabs styrelse har tydlig-
gjort under 2023 att bolaget arbetar utifrån fullmäktiges övergripande mål om 
minskad energianvändning med 30 procent till år 2030. Målvärden för energian-
vändning per kvadratmeter år 2030 avseende fjärrvärme, fjärrkyla och el har ta-
gits fram av bolaget, men uppgifterna framgår inte av det underlag som styrel-
sen har beslutat om. Vår bedömning är att styrelsen bör fastställa ett specificerat 
målvärde för den totala energianvändningen per kvadratmeter år 2030. 

Arbetet med att genomföra energieffektiviserande åtgärder sker till stor del 
inom ramen för verksamheternas ordinarie underhålls- och investeringsproces-
ser. Det går inte alltid att särskilja renodlade energiåtgärder från underhåll och 
investeringar som ändå skulle ha genomförts i en fastighet. Energiåtgärder kon-
kurrerar också med andra behov och önskemål som uppstår vid exempelvis 
större ombyggnationsprojekt. Hur stor andel av projektbudgeten som ska om-
fatta energieffektivisering blir därför en ekonomisk avvägning. Denna 
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problematik bedöms inte vara lika stor vid nyproduktion, eftersom energieffek-
tiviseringsperspektivet ingår mer naturligt vid uppförande av nya byggnader.   

Vidare konstaterar revisionskontoret att verksamheterna har upprättat övergri-
pande energieffektiviseringsplaner eller motsvarande underlag, men kommit 
olika långt i implementeringen av dessa. Strukturen och utformningen av un-
derlagen varierar i relativt stor utsträckning. Stadsfastighetsnämndens energief-
fektiviseringsplan fastställdes, liksom det lokala energimålet, under den tidigare 
lokalnämndens verksamhet och innan miljö- och klimatprogrammet hade beslu-
tats. Sedan dess har ett antal bebyggda fastigheter dessutom överförts från den 
tidigare fastighetsnämnden till den nya stadsfastighetsnämnden. Vi bedömer 
därför att nämnden behöver revidera och fastställa planen på nytt. 

Eftersom verksamheterna har kommit olika långt i arbetet med att planera och 
genomföra åtgärder för energieffektivisering, har särskilda uppföljningar av åt-
gärderna inte heller alltid genomförts ännu. Av de granskade verksamheterna är 
det enbart stadsfastighetsnämnden som har genomfört en systematisk uppfölj-
ning av sin energieffektiviseringsplan för år 2023. När det gäller arbetet med att 
bryta ned, genomföra och följa upp de åtgärder som nämnderna och bolagen har 
tilldelats i energiplanen bedömer vi att systematiken för detta behöver stärkas 
vid samtliga granskade verksamheter.  

Avslutningsvis vill revisionskontoret uppmana nämnderna och bolagen att sä-
kerställa att beslutade åtgärder genomförs som planerat. Det är av stor vikt att 
energieffektiviseringsarbetet, och inte enbart de lokala energimålen till år 2030, 
följs upp systematiskt. Detta för att säkerställa att genomförda åtgärder bidrar 
till måluppfyllnad. 

1.1 Rekommendationer 
Utifrån granskningen lämnar vi följande rekommendationer:  

• Stadsfastighetsnämnden rekommenderas att revidera och på nytt 
fastställa den energieffektiviseringsplan och det mål för minskad 
energianvändning som beslutades av den tidigare lokalnämnden. 

• Stadsfastighetsnämnden, idrotts- och föreningsnämnden, 
Familjebostäder i Göteborg AB och Higab AB rekommenderas att 
omhänderta åtgärderna i fullmäktiges energiplan mer systematiskt. När 
och på vilket sätt åtgärderna ska genomföras behöver tydliggöras, 
dokumenteras och integreras i den ordinarie planeringen och 
uppföljningen av verksamheten.  
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2 Granskningens 
utgångspunkter 
Ett effektivt miljö- och klimatarbete i Göteborgs Stad handlar både om att för-
hindra ytterligare klimatförändringar och om att anpassa staden och dess verk-
samheter till de klimatförändringar som redan är ett faktum. För att minska sta-
dens miljö- och klimatpåverkan, och för att förenkla omställningen till en ener-
giproduktion baserad på förnybara källor, är en minskad och effektiviserad 
energianvändning en förutsättning.1 

Av Göteborgs Stads energiplan för perioden 2022–2030 framgår att staden med 
sina många bostäder, lokaler, anläggningar och verksamheter har en stor energi-
effektiviseringspotential. Det pågår redan ett arbete för att minska och effektivi-
sera energianvändningen i bostäder, lokaler och anläggningar, men detta arbete 
behöver prioriteras högre och tydligare för att stadens klimat- och energimål ska 
kunna nås.2 Behovet av en mer hållbar energianvändning har aktualiserats ytter-
ligare av den pågående energikrisen.   

Göteborgs Stads övergripande styrning inom miljö- och klimatområdet tar sin 
utgångspunkt i fullmäktiges miljö- och klimatprogram för perioden 2021–2030. 
Programmet visar riktningen och utgör den gemensamma plattformen för sta-
dens strategiska miljöarbete.3 Programmet består av tre övergripande miljömål, 
däribland ett klimatmål som innebär att Göteborgs klimatutsläpp ska vara nära 
noll år 2030. Klimatmålet är nedbrutet i ett antal delmål. Ett delmål är att primä-
renergianvändningen4 i bostäder och lokaler ska minska med 30 procent per in-
vånare år 2030 jämfört med år 2010. Inom ramen för målet ska primärenergian-
vändningen i stadens lokal- och bostadsbestånd minska. 

Enligt miljö- och klimatprogrammet behöver samtliga nämnder och styrelser 
identifiera och prioritera de åtgärder som behöver genomföras inom sina re-
spektive ansvarsområden för att miljömålen och delmålen ska kunna nås. Detta 
ska göras med stöd av nämndens eller bolagets miljöledningssystem och inom 
ramen för den ordinarie verksamhetsplaneringen. I budgeten för år 2023 förtyd-
ligade fullmäktige att programmets mål ska uppfyllas i konkret handling och att 
samtliga nämnder och styrelser ansvarar för att detta sker. I budgeten betonades 
också att energieffektiviseringen ska öka under mandatperioden. 

Revisionskontoret har granskat hur ett urval av stadens bostads- och lokalför-
valtande nämnder och bolag, på övergripande nivå, arbetar för att uppnå målet 
om minskad energianvändning i bostäder och lokaler. Vi har särskilt fokuserat 
på hur energieffektiviseringsarbetet har integrerats i verksamheternas arbete 
med att implementera stadens gemensamma miljöledningssystem. 

 
1 Göteborgs Stads miljö- och klimatprogram 2021–2030, s. 20. 
2 Göteborgs Stads energiplan 2022–2030, s. 23. 
3 Göteborgs Stads miljö- och klimatprogram 2021–2030, s. 5. 
4 ”Med primärenergi räknas hela energikedjan från utvinning till användning, inte bara slutanvänd-
ningen. För att räkna ut primärenergianvändning viktas energianvändningen med en viss faktor, be-
roende på energislag. Exempelvis viktas fossila bränslen högre än förnybara. I programmet an-
vänds viktningsfaktorerna i Boverkets byggregler BBR” (miljö- och klimatprogrammet, s. 49). 
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2.1 Syfte och revisionsfrågor 
Syftet med granskningen har varit att bedöma om nämnderna och bolagen be-
driver ett ändamålsenligt arbete för att uppnå fullmäktiges mål att minska sta-
dens energianvändning i bostäder och lokaler.  

Bedömningen har huvudsakligen baserats på bestämmelserna i fullmäktiges an-
visning för systematisk miljöledning och de inriktningar för arbetet som anges i 
relevanta styrdokument såsom fullmäktiges miljö- och klimatprogram och ener-
giplan. Syftet har brutits ner i följande revisionsfrågor. 

1. Har nämnderna och bolagen säkerställt att det finns organisatoriska 
förutsättningar för att arbeta systematiskt mot klimatmålen? 

2. Har nämnderna och bolagen kartlagt sin energianvändning i bostäder 
och lokaler och fastställt mål om att minska energianvändningen? 

3. Har nämnderna och bolagen genomfört adekvata åtgärder för att minska 
energianvändningen i bostäder och lokaler? 

4. Har nämnderna och bolagen följt upp vidtagna åtgärder för att minska 
energianvändningen i bostäder och lokaler? 

2.2 Avgränsningar 
Granskningen omfattar stadsfastighetsnämnden, idrotts- och föreningsnämnden, 
Familjebostäder i Göteborg AB och Higab AB. 

Granskningen har avsett stadens arbete för att minska energianvändningen i det 
egna bostads- och lokalbeståndet. Annan energianvändning har därmed inte om-
fattats av granskningen. Granskningen har inte heller uppmärksammat stadens 
energi- och klimatrådgivning, tillsynsarbete, informationsinsatser till allmän-
heten eller andra åtgärder som syftar till att minska och effektivisera energian-
vändningen hos andra fastighetsägare inom stadens geografiska område.  

Fullmäktige gav den 27 oktober 2022 samtliga nämnder och bolag i uppdrag att 
förbereda och genomföra energieffektiviserande och energibesparande åtgärder 
i syfte att minska energiförbrukningen och effektbehovet inför vintern 
2022/2023. Detta mot bakgrund av den risk för effektbrist i det svenska elnätet 
som fanns vid denna tidpunkt. Uppdraget slutrapporterades till fullmäktige un-
der 2023. Granskningen har inte berört det arbete och de åtgärder som nämn-
derna och bolagen genomförde inför vintern 2022/2023, som en följd av det ak-
tuella uppdraget. Detta eftersom fullmäktiges mål och inriktning för energief-
fektivisering, som anges i miljö- och klimatprogrammet och energiplanen, har 
ett betydligt mer strategiskt och långsiktigt perspektiv. Som framgår av slutrap-
porten bidrog flera faktorer, som nämnderna och bolagen saknar rådighet över, 
till att det var svårt att på kort sikt genomföra större elbesparingar.  
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2.3 Revisionskriterier 
Följande revisionskriterier har använts i granskningen: 

• Göteborgs Stads budget för år 2023 
• Göteborgs Stads policy för den ekologiska dimensionen 
• Göteborgs Stads miljö- och klimatprogram 2021–2030 
• Göteborgs stads riktlinje för styrning, uppföljning och kontroll 
• Göteborgs Stads energiplan 2022–2030 
• Göteborgs Stads anvisning för systematisk miljöledning 
• miljöförvaltningens kompletterade vägledning och handledningar till 

Göteborgs Stads anvisning för systematisk miljöledning 
• reglementen för berörda nämnder 
• bolagsordningar och ägardirektiv för berörda bolag. 

2.4 Metod 
Granskningen har genomförts genom intervjuer och dokumentstudier vid de 
granskade förvaltningarna och bolagen. Vi har även intervjuat företrädare för 
miljöförvaltningen, som ansvarar för den stadenövergripande uppföljningen av 
miljö- och klimatprogrammet, miljöledningssystemet och energiplanen, samt ta-
git del av miljöförvaltningens stödjande miljörevisioner. 
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3 Granskningsresultat 
I det här avsnittet redovisar revisionskontoret de iakttagelser och bedömningar 
som vi har gjort i granskningen. Avsnittet är uppdelat utifrån revisionsfrågorna.  

3.1 Organisatoriska förutsättningar 
Den första revisionsfrågan syftar till att bedöma om nämnderna och bolagen har 
säkerställt att det finns organisatoriska förutsättningar för att arbeta systematiskt 
mot miljömålen. Revisionskontoret har fokuserat på om det finns personella re-
surser för att driva och samordna det systematiska miljöarbetet i stort samt arbe-
tet för att minska och effektivisera energianvändningen mer specifikt. 

Enligt fullmäktiges anvisning för systematisk miljöledning ska varje nämnd och 
bolagsstyrelse avsätta ekonomiska och personella resurser samt fördela ansvar 
och befogenheter för att säkerställa att miljöarbetet bedrivs på ett systematiskt 
sätt. Av miljöförvaltningens vägledande stöd till implementeringen av miljöled-
ningssystemet framgår att det är nödvändigt att utse vilka medarbetare som ska 
arbeta med att samordna arbetet. Det kan vara en fördel om flera personer delar 
på miljösamordnaruppdraget, exempelvis genom att verksamheten har två mil-
jösamordnare och/eller en särskild miljögrupp som stöttar i arbetet. 

3.1.1 Miljöförvaltningen har genomfört stödjande 
miljörevisioner vid verksamheterna  
Miljöförvaltningen har genomfört stödjande miljörevisioner vid stadens nämn-
der och bolag under 2023. Syftet med miljörevisionerna, som genomförs årli-
gen, är att stötta verksamheterna i det systematiska miljöarbetet och att kontrol-
lera om stadens anvisning för systematisk miljöledning efterlevs. Resultatet, in-
klusive identifierade avvikelser och rekommendationer, presenteras i en skriftlig 
rapport till varje nämnd och bolag. Om avvikelser har identifierats ska förvalt-
ningarna och bolagen i skriftliga yttranden till miljöförvaltningen redovisa vilka 
åtgärder som kommer att vidtas för att hantera avvikelserna. 

Vi har tagit del av miljöförvaltningens skriftliga rapporter för de granskade 
verksamheterna. Av dessa bedömer miljöförvaltningen att samtliga, förutom Fa-
miljebostäder, har ett systematiskt miljöarbete enligt anvisningens bestämmel-
ser. Bolagets miljöarbete bedöms som delvis systematiskt.  

När det gäller efterlevnaden av anvisningens bestämmelser om att skapa förut-
sättningar för ett systematiskt miljöarbete bedömer miljöförvaltningen att Higab 
delvis säkerställer detta. Som framgår ovan är dock den sammantagna bedöm-
ningen att bolagets miljöarbete bedrivs systematiskt. Stadsfastighetsnämnden 
och idrotts- och föreningsnämnden bedöms efterleva samtliga avsnitt i anvis-
ningen, även om mindre avvikelser och förbättringsområden identifieras. 
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3.1.2 De personella resurserna för att driva och samordna det 
systematiska miljöarbetet varierar 
Granskningen visar att det finns utsedda personer som ansvarar för att driva och 
utveckla förvaltningarnas och bolagens miljöledningssystem. Det varierar dock 
hur omfattande personella resurser som har avsatts och hur framträdande mil-
jöfrågorna är i dessa roller. Detta är samtidigt naturligt sett till verksamheternas 
varierande uppdrag och grad av miljöpåverkan. 

Av miljöförvaltningens stödjande miljörevision vid Familjebostäder framgår 
bland annat att bolaget inte bedöms ha avsatt tillräckliga ekonomiska och perso-
nella resurser, eller fördelat ansvar och befogenheter på ett sätt som säkerställer 
att bolagets miljöarbete bedrivs på ett systematiskt sätt. Miljöförvaltningen re-
kommenderar därför bolaget att om möjligt förstärka de personella resurserna. 
Revisionskontoret noterar, liksom miljöförvaltningen, att det har funnits begrän-
sade personella förutsättningar vid bolaget för att driva och samordna arbetet på 
ett systematiskt sätt.  

Som tidigare nämnts bedömer miljöförvaltningen även att Higab endast delvis 
efterlever anvisningens bestämmelse om att avsätta ekonomiska och personella 
resurser och fördela ansvar och befogenheter på ett tillräckligt sätt. Bolaget re-
kommenderas därför av miljöförvaltningen att driva på för att få in en miljö-
samordnare eller liknande roll, som internt kan arbeta med de bolagsövergri-
pande miljöfrågorna på en mer operativ nivå. 

3.1.3 Det finns avdelningar eller enheter med ansvar för 
övergripande energifrågor  
Enligt miljöförvaltningens vägledning behöver det, inom ramen för arbetet med 
att skapa förutsättningar för ett systematiskt miljöarbete, avsättas resurser för att 
genomföra beslutade åtgärder inom miljöområdet. Detta för att verksamheternas 
lokala miljömål ska kunna uppnås och bidra till stadens gemensamma mål.  

När det gäller arbetet för att minska energianvändningen visar granskningen att 
det finns särskilda avdelningar eller enheter med övergripande ansvar för ener-
gifrågor vid samtliga förvaltningar och bolag. Där arbetar energisamordnare, 
energistrateger, energiingenjörer eller liknande funktioner med att på olika sätt 
driva, samordna och följa upp det övergripande energieffektiviseringsarbetet. 

Hur arbetet har organiserats, och kopplingen till det systematiska miljöarbetet 
och andra delar av organisationen, varierar mellan de granskade verksamhet-
erna. Av intervjuerna framgår exempelvis att Familjebostäder har utformat stora 
delar av sitt energieffektiviseringsarbete utifrån bolagets engagemang i bransch-
organisationen Sveriges Allmännyttas samarbete Klimatinitiativet. I idrotts- och 
föreningsförvaltningens fall finns sedan ett år tillbaka en tjänst som energiin-
genjör som bland annat kontinuerligt ska bevaka anläggningarnas energiför-
brukning. Vid stadsfastighetsförvaltningen finns flera energiingenjörer med an-
svar för bland annat energiuppföljning och driftoptimering. 
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De ovannämnda avdelningarna och enheterna är inte själva ansvariga för att 
praktiskt utföra energiåtgärder i verksamheterna. En betydande del av arbetet 
sker inom ramen för ordinarie förvaltning, drift och underhåll av fastighetsbe-
ståndet. Representanter från avdelningarna och enheterna utgör dock ofta en 
form av intern expertfunktion i organisationen och stöttar övriga delar av verk-
samheten i energifrågor, exempelvis i samband med ombyggnationsprojekt. 

3.1.4 Bedömning 
Revisionskontoret bedömer att stadsfastighetsnämnden och idrotts- och för-
eningsnämnden i allt väsentligt har säkerställt att det finns organisatoriska förut-
sättningar för att arbeta systematiskt mot miljömålen, inklusive målet om mins-
kad energianvändning. Vi bedömer, liksom miljöförvaltningen, att de organisa-
toriska förutsättningarna för det systematiska miljöarbetet i stort kan stärkas vid 
Familjebostäder.  

Familjebostäder behöver säkerställa att tillräckliga personella resurserna avsätts 
för att driva och utveckla det systematiska miljöarbetet. Utifrån våra intervjuer 
och det svar som bolaget har lämnat till miljöförvaltningen bedömer vi att det 
finns en medvetenhet om detta behov. Bolaget uppger i svaret till miljöförvalt-
ningen att det strategiska hållbarhetsarbetet kommer att stärkas redan i början av 
2024, till följd av att personalstyrkan då är fulltalig. Det kommer även att göras 
en översyn för att undersöka om det går att omfördela resurser inom bolaget till 
den operativa implementeringen av det systematiska miljöarbetet. 

När det gäller Higab konstaterar vi att bolaget har avsatt personella resurser för 
att driva och utveckla sitt miljöledningssystem. Men miljöfrågorna i sak hante-
ras mer operativt i andra delar av organisationen. Vi delar därmed miljöförvalt-
ningens bedömning om att bolaget bör se över möjligheten att införa en särskild 
miljösamordnarroll. 

3.2 Kartläggning och mål om minskad 
energianvändning 
Den andra revisionsfrågan syftar till att bedöma om nämnderna och bolagen har 
kartlagt sin energianvändning i bostäder och lokaler och fastställt mål om att 
minska energianvändningen.  

Enligt fullmäktiges anvisning för systematisk miljöledning ska varje nämnd och 
styrelse kartlägga sin direkta och indirekta miljöpåverkan. Utifrån kartlägg-
ningen ska en bedömning göras av vilken miljöpåverkan som är betydande. 
Med utgångspunkt i den betydande miljöpåverkan som har identifierats ska mil-
jömål och resurser prioriteras och inkluderas i verksamhetens budget och pla-
ner. Enligt miljöförvaltningens kompletterande och stödjande material till anvis-
ningen bör varje nämnd och styrelse fastställa minst ett lokalt miljömål.  

Ett mer konkret stöd till kartläggnings- och målarbetet finns i miljöförvaltning-
ens skrift Handledning – Kartlägga och bedöma miljöpåverkan samt ta fram lo-
kala miljömål. Enligt handledningen behöver de lokala målen vara tydliga och 
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mätbara/bedömningsbara. Miljömålen kan behöva brytas ned så att det blir tyd-
ligt hur verksamheten avser att uppfylla dem, och målen bör framgå av respek-
tive nämnds och styrelses verksamhetsplan eller affärsplan. 

När det gäller mål om energieffektivisering framgår av fullmäktiges energiplan 
för perioden 2022–2030 att samtliga nämnder och styrelser som utför eller be-
ställer bygg- och/eller anläggningsuppdrag, utifrån sin rådighet, ska utreda po-
tentialen för energieffektivisering. Utifrån denna potential ska mål för energief-
fektivisering fastställas, i linje med miljö- och klimatprogrammet. Målet i miljö- 
och klimatprogrammet innebär att den genomsnittliga primärenergianvänd-
ningen per kvadratmeter i stadens lokaler och bostäder, där verksamheten kan 
relateras till yta, ska minska till 139 kWh respektive 95 kWh år 2030.5 

3.2.1 Energianvändningen kartläggs kontinuerligt 
Granskningen visar att samtliga nämnder och bolag har kartlagt sin energian-
vändning inom ramen för sitt systematiska miljöarbete och i andra samman-
hang. Energikartläggningar genomförs återkommande, bland annat i samband 
med att verksamheterna rapporterar uppgifter om energiförbrukningen till Ener-
gimyndigheten utifrån lagen om energikartläggning i stora företag (EKL).  

Uppföljningar av energiförbrukningen genomförs mer eller mindre frekvent 
inom de granskade verksamheterna. Av intervjuerna framgår exempelvis att det 
inom stadsfastighetsförvaltningen sker månadsvisa uppföljningar av energiför-
brukningen på alla objekt. Som tidigare nämnts har idrotts- och föreningsför-
valtningen en särskild energisamordnarfunktion som löpande bevakar energiför-
brukningen i anläggningarna. Eftersom nämndernas och bolagens bostäder och 
lokaler till stor del är uppkopplade till system som möjliggör realtidsavläsning 
av energiförbrukningen uppges det inte utgöra någon större arbetsinsats att ta 
fram nulägesbilder av förbrukningen. 

Vidare visar granskningen att nämnderna och bolagen under 2023 har samman-
ställt uppgifter om den totala primärenergianvändningen till miljöförvaltningen. 
Detta inom ramen för den stadenövergripande uppföljningen av miljö- och kli-
matprogrammets delmål, som vi återkommer till senare. Även denna rapporte-
ring får därmed anses utgöra en kartläggning av nämndernas och bolagens totala 
energianvändning i deras bostads- och lokalbestånd. 

3.2.2 Det finns lokala mål om minskad energianvändning, men 
kopplingen till fullmäktiges mål varierar 
Granskningen visar att nämnderna och bolagen, utifrån det ovannämnda kart-
läggningsarbetet, i de flesta fallen har bedömt att energianvändningen utgör en 
betydande miljöpåverkan. Samtliga nämnder och bolag har lokala mål som 
handlar om att minska energianvändningen. Det varierar dock hur pass tydligt 

 
5 I miljöförvaltningens uppföljning av miljö- och klimatprogrammets mål och delmål under 2023 har 
start- och målvärdet för indikatorn ändrats, jämfört med programmets ursprungliga värden. Detta 
uppges bero på en uppdaterad beräkningsmetod och tolkning. Det nya målvärdet uppgår till 130 
kWh per kvadratmeter för lokaler och 84 kWh per kvadratmeter för bostäder år 2030.  
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de lokala målen har knutits till fullmäktiges delmål i miljö- och klimatprogram-
met. Målen framgår inte heller alltid av verksamhetsplanerna. 

Miljöförvaltningens stödjande miljörevisioner har omfattat fastställandet av lo-
kala miljömål. Miljörevisionerna har dock inte fokuserat på mål om minskad 
energianvändning specifikt. I de fall avvikelser har noterats i verksamheternas 
arbete med att upprätta lokala miljömål kommenteras det närmare nedan. 

3.2.2.1 Stadsfastighetsnämnden 

Av stadsfastighetsnämndens energieffektiviseringsplan (som upprättades år 
2020 av den tidigare lokalnämnden) framgår att elanvändningen ska minska 
med 25 procent och värmeanvändningen med 35 procent år 2030, jämfört med 
år 2012, i stadens egenägda lokalfastigheter. Uttryckt i primärenergi innebär det 
en minskning till totalt 142,5 kWh per kvadratmeter år 2030. Målet togs fram 
med utgångspunkt i det tidigare klimatstrategiska programmet för Göteborg. 

Vi noterar att målet inte framgår av nämndens verksamhetsplan för år 2023. Det 
framgår dock att nämnden, inom ramen för fullmäktiges övergripande klimat-
mål i miljö- och klimatprogrammet, arbetar med energieffektiviseringsplanen. 
En hänvisning till det lokala energimålet finns också i en avdelningsspecifik 
verksamhetsplan för avdelningen förvaltning och fastighetsutveckling. 

Energieffektiviseringsplanen och målet om att minska energianvändningen har 
inte fastställts på nytt av stadsfastighetsnämnden. 

3.2.2.2 Idrotts- och föreningsnämnden 

Idrotts- och föreningsförvaltningen har fastställt en anvisning för energieffekti-
visering. Den innehåller ett mål till år 2030 om att förvaltningens elförbrukning 
ska vara 20 procent lägre än referensåret 2019. Det innebär att den totala för-
brukningen år 2030 ska uppgå till högst 15 000 MWh per år. 

Till skillnad från övriga verksamheter som ingår i granskningen mäter nämnden 
inte sin energiförbrukning i primärenergi per kvadratmeteryta utan i total ener-
giförbrukning per år. Av intervjuerna framgår att detta är en följd av att elför-
brukningen i nämndens anläggningar, som till stor del består av simhallar, 
sporthallar och ishallar, skiljer sig betydligt från stadens övriga lokalbestånd 
och därmed inte lämpar sig för att mätas eller jämföras utifrån det måttet. 

Vi noterar att målet för minskad energiförbrukning inte framgår tydligt i nämn-
dens kombinerade budget och verksamhetsplan för 2023. Fullmäktiges energi-
plan och förvaltningens ovannämnda anvisning omnämns dock, liksom att må-
let för vissa investeringar är att minska kostnaderna för energi. Att lokala miljö-
mål inte tydligt framgår av nämndens styrande dokument tas också upp i miljö-
förvaltningens stödjande miljörevision. 

3.2.2.3 Familjebostäder 

Som tidigare nämnts är Familjebostäder sedan år 2019 ansluten till Sveriges 
Allmännyttas samarbete Klimatinitiativet, med målet att minska sin 
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energianvändning med 30 procent år 2030 jämfört med år 2007. För bolagets 
del skulle det innebära en minskning till totalt 101 kWh per kvadratmeteryta. 
Av styrelsens femåriga företagsplan (motsvarande verksamhetsplan) för peri-
oden 2022–2027 framgår att målet till år 2027 är att minska energianvänd-
ningen till 105 kWh per kvadratmeter. Vi noterar därmed att bolagets lokala 
energimål är snarlikt fullmäktiges delmål till år 2030, även om målet antogs in-
nan miljö- och klimatprogrammet fastställdes. 

Av intervjuerna framgår att det har varit en pedagogisk utmaning att internt i 
bolaget förklara styrningen mot två separata men snarlika energimål. Målet 
kommer därför enligt uppgift att kopplas ihop tydligare med delmålet i miljö- 
och klimatprogrammet. Detta ligger också i linje med den återkoppling som bo-
laget har fått vid miljöförvaltningens stödjande miljörevision.  

3.2.2.4 Higab 

I Higabs plan för kommande energiinvesteringar, som fastställdes av styrelsen i 
november 2023, framgår att bolaget arbetar utifrån fullmäktiges mål om att 
minska energianvändningen med 30 procent till år 2030. Men det framgår inte 
av planen om bolaget har några lokala miljömål. Bolaget uppger att det finns 
uppsatta målvärden för år 2030 när det gäller energianvändning per kvadratme-
ter avseende fjärrvärme, fjärrkyla och el. Dessa målvärden framgår dock inte av 
det underlag som styrelsen har fattat beslut om.  

Att Higabs lokala miljömål inte framgår tydligt uppmärksammades också av 
miljöförvaltningen vid den stödjande miljörevisionen. Miljöförvaltningen, som 
visserligen fokuserade på miljömål generellt och inte energieffektivisering spe-
cifikt, menade att det var otydligt om bolaget har några lokala miljömål utöver 
det övergripande hållbarhetsmålet i verksamhetsplanen. De konstaterade att bo-
lagets mål för arbetet till viss del framgick tydligare vid verksamhetsbesöket, 
men att lokala mål fortsatt behöver utvecklas och förtydligas. 

Det ska samtidigt nämnas att Higab, liksom idrotts- och föreningsförvaltningen, 
förvaltar ett flertal byggnader och anläggningar där måttet primärenergianvänd-
ning per kvadratmeteryta är svårt att använda. Enligt intervjuerna mäter bolaget 
därför energiförbrukningen i totalt antal kWh i stället.  

3.2.3 Bedömning 
Revisionskontoret bedömer att nämnderna och bolagen har kartlagt, och konti-
nuerligt kartlägger, sin energianvändning i bostäder och lokaler. Vi bedömer 
även att stadsfastighetsnämnden, idrotts- och föreningsnämnden och Familjebo-
städer har lokala mål som handlar om att minska sin energianvändning. Kopp-
lingen till fullmäktiges övergripande mål varierar dock. 

Under 2023 har Higab tydliggjort att bolaget arbetar utifrån fullmäktiges mål 
om att minska energianvändningen med 30 procent till år 2030. Men vi bedö-
mer att det behöver bli tydligare vad detta mål innebär för Higabs del. Vi note-
rar att målvärden för bolagets energianvändning år 2030 har tagits fram inom 
ramen för det övergripande målet, men att dessa uppgifter inte framgår av det 
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underlag som styrelsen har beslutat om i form av energieffektiviseringsprojekt 
till år 2030. Vi bedömer därför att styrelsen bör fastställa ett specificerat mål-
värde för den totala energianvändningen per kvadratmeter år 2030, i syfte att 
tydliggöra vilka konkreta resultat som investeringarna förväntas leda till. 

I stadsfastighetsnämndens fall noterar vi att energimålet togs fram och fastställ-
des av den tidigare lokalnämnden. Vi bedömer därför att nämnden bör fastställa 
målet på nytt och i samband med detta tydliggöra kopplingen till delmålet i 
miljö- och klimatprogrammet. På motsvarande sätt bedömer vi att Familjebostä-
ders energimål tydligare bör kopplas till fullmäktiges delmål. Vi ser positivt på 
att bolaget själv har uppmärksammat behovet av att tydliggöra kopplingen mel-
lan Klimatinitiativets mål och målet i miljö- och klimatprogrammet.  

3.3 Genomförande och uppföljning av åtgärder 
för att minska energianvändningen 
Den tredje respektive fjärde revisionsfrågan syftar till att bedöma om nämn-
derna och bolagen har genomfört adekvata åtgärder för att minska energian-
vändningen i bostäder och lokaler, samt om åtgärderna har följts upp. Eftersom 
delmålet ska uppnås år 2030, och verksamheterna därmed har ett antal år på sig 
att succesivt minska energibehovet, har vi i första hand fokuserat på de övergri-
pande planeringsåtgärder som har vidtagits för att styra mot målet.  

Av miljö- och klimatprogrammet framgår, som tidigare nämnts, att samtliga 
nämnder och styrelser ska identifiera och prioritera nödvändiga åtgärder inom 
sina respektive ansvarsområden för att miljömålen och delmålen ska kunna nås. 
Detta med stöd av miljöledningssystemet och inom ramen för den ordinarie 
verksamhetsplaneringen. Även i budgeten för år 2023 förtydligade fullmäktige 
att målen ska uppfyllas i konkret handling, vilket samtliga nämnder och styrel-
ser ansvarar för. Av budgeten framgick även att energieffektiviseringen ska öka 
under mandatperioden. Energiplanen innehåller ett antal åtgärder som de grans-
kade verksamheterna ska genomföra för att minska energianvändningen. 

3.3.1 Miljöförvaltningen bedömer att delmålet om minskad 
energianvändning ser ut att uppnås för stadens egna 
bostäder och lokaler 
Miljöförvaltningen har under 2023 genomfört en första uppföljning av målen 
och delmålen i miljö- och klimatprogrammet, inklusive delmålet om minskad 
energianvändning i bostäder och lokaler. Det ska poängteras att delmålet även 
omfattar hushåll och verksamheter inom Göteborgs geografiska område som 
inte ingår i stadens bostads- och lokalbestånd. Staden har inte samma rådighet 
över de energiåtgärder som behöver ske hos andra fastighetsägare. 

Av uppföljningen framgår att energianvändningen per invånare i Göteborg ser 
ut att minska. Minskningen behöver dock påskyndas för att delmålet ska kunna 
uppnås. För stadens egna bostäder och lokaler framgår att det för merparten av 
dessa finns analyser och planer fastställda för att minska energibehovet. De 
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åtgärder som görs väntas enligt miljöförvaltningens bedömning leda till att mål-
värdet för det egna lokal- och bostadsbeståndet kan uppnås år 2030. Detta under 
förutsättning att resurser avsätts för åtgärderna. 

Utvecklingen bedöms därför se god ut när det gäller möjligheten att uppnå del-
målet för stadens egna bostäder och lokaler. Det betonas dock att arbetet behö-
ver fortsätta utifrån de planer och program som finns, samt att verksamheterna 
behöver prioritera resurser till nödvändiga investeringar.  

3.3.2 Energiåtgärder genomförs men konkurrerar med andra 
behov 
Revisionskontoret har efterfrågat sammanställningar över vilka energieffektivi-
seringsåtgärder som verksamheterna har genomfört under de närmaste åren. Så-
dana sammanställningar har dock inte alltid funnits tillgängliga i samlad form. 
Detta eftersom åtgärderna ofta ingår som en del av de ordinarie processerna för 
underhåll och investeringar. Stadsfastighetsförvaltningen uppger till exempel att 
det är svårt att fullt ut särskilja renodlade energiåtgärder från ordinarie under-
håll. Detta eftersom energieffektivisering kan uppstå som en följd av andra un-
derhållsåtgärder, där energibesparingen inte var det huvudsakliga syftet.  

Flera av verksamheterna uppger att energiåtgärder konkurrerar med andra krav 
och önskemål som finns i exempelvis ombyggnationsprojekt. Vilka energiåtgär-
der som prioriteras behöver därför ställas mot andra behov och bedömas i re-
spektive projektbudget. I intervjuerna lyfter exempelvis Higab fram att det inte 
bedöms vara möjligt att fullt ut omhänderta energifrågorna i den ordinarie un-
derhållsprocessen. Som vi återkommer till längre fram i rapporten har bolaget 
under 2023 tagit ett annat grepp på energieffektiviseringsarbetet. Styrelsen har 
beslutat om särskilda investeringsmedel (totalt 200 miljoner kronor) till år 2030 
för riktade energiåtgärder, varav flertalet berör specifika byggnader. 

Även idrotts- och föreningsförvaltningen uppger i intervjuerna att det förvisso 
finns en god uppfattning om vilka åtgärder som behöver genomföras utifrån ett 
energieffektiviseringsperspektiv, men att tillgängliga reinvesteringsmedel inte 
alltid räcker till för att kunna prioritera åtgärderna. Det finns i nuläget ingen 
koppling mellan det lokala energimålet och styrningen av reinvesteringsmedel. 
Det saknas dedikerade medel för energieffektivisering. Finansieringen och prio-
riteringen av åtgärder uppges framför allt vara en utmaning vid just reinveste-
ringar, det vill säga vid större ombyggnationer och förändringar av befintliga 
system och byggnader. Som framgår nedan bedöms detta inte innebära samma 
problematik vid investeringar i nya anläggningar, eftersom energieffektivise-
ringsperspektivet utgör en så pass stor och central del vid nyproduktion. 

Av intervjuerna med stadsfastighetsförvaltningen (som förvaltar huvuddelen av 
de lokalytor som fullmäktiges energimål baseras på) framgår att möjligheten att 
genomföra mer omfattande energieffektiviseringar bygger på att de verksam-
heter som hyr lokalerna, exempelvis grundskolenämnden och äldre- samt vård- 
och omsorgsnämnden, beställer de ny- och ombyggnationsprojekt som krävs för 
att kunna genomföra nödvändiga energiåtgärder. Även om projekten kan bidra 
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till lägre energikostnader på sikt är de förknippade med initiala kostnader som 
belastar verksamheterna genom ökade hyror. Energieffektiviseringen riskerar 
därför enligt förvaltningen att skjutas upp eller utebli i de fall hyresgästerna av 
ekonomiska skäl tvingas bortprioritera ny- och ombyggnationer. 

Även om energiåtgärder till stor del ingår i det ordinarie underhålls- och inve-
steringsarbetet uppger verksamheterna också att de, i olika utsträckning, har ar-
betat med särskilda energiprojekt eller övergripande energiåtgärder. Av inter-
vjuerna framgår exempelvis att Familjebostäder både utför energiåtgärder i 
samband med ombyggnadsprojekt och liknande (som ändå skulle ha utförts) 
och renodlade energiprojekt. Energiprojekten uppges hanteras utifrån samma 
systematik och planering som andra investeringar i bolaget. Det finns inga sär-
skilda investeringsmedel avsatta för energieffektivisering specifikt. 

Vid stadsfastighetsförvaltningen finns särskilda medel avsatta årligen för 
mindre och riktade energiåtgärder, vid sidan av den ordinarie underhållsproces-
sen. För 2023 uppges medlen uppgå till cirka sju miljoner kronor. Under 2023 
har förvaltningen påbörjat en process för att mer systematiskt arbeta in energiåt-
gärder i verksamhetens övergripande underhållssystem för planerat underhåll. 
De energiåtgärder som arbetas in ska dock betraktas som förslag till möjliga åt-
gärder. Det är upp till respektive förvaltare och projekt att bedöma om åtgär-
derna ska prioriteras, beaktat de övriga behov som finns i fastigheten. 

3.3.3 Energieffektivisering vid nyproduktion 
Av intervjuerna framgår att energifrågor ingår som en naturlig del vid nypro-
duktion av bostäder och lokaler. Detta som en följd av de byggtekniska krav 
och standarder som gäller vid uppförande av nya byggnader. Hur energikraven 
hanteras praktiskt vid nyproduktion uppges variera mellan de granskade verk-
samheterna. Samtliga behöver dock förhålla sig till Boverkets byggregler 
(BBR). Stadsfastighetsförvaltningen har därutöver upprättat särskilda tekniska 
krav och anvisningar (TKA) som gäller vid all nyproduktion och ombyggnation. 
Dessa omfattar bland annat krav på byggnadernas energiprestanda. Enligt upp-
gift från förvaltningen är de energikrav som ställs högre än gällande myndig-
hetskrav.  

Även om nybyggnation generar annan negativ klimatpåverkan så uppges det ut-
ifrån ett energiperspektiv bidra till att minska det totala energibehovet i fastig-
hetsbeståndet. Detta framför allt när äldre och uttjänta byggnader, där det är 
svårt att göra större energibesparingar, rivs till förmån för nya och mer energief-
fektiva byggnader. Som framgår nedan bedömer exempelvis Familjebostäder att 
nyproduktion av bostäder kan stå för cirka hälften av den energibesparing som 
behöver ske till år 2030 för att uppnå bolagets energimål. Även stadsfastighets-
förvaltningen menar att nyproduktion är viktigt för att uppnå målet då det tyd-
ligt påverkar den genomsnittliga energianvändningen per kvadratmeter.     
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3.3.4 Det finns energieffektiviseringsplaner, men det varierar 
hur långt energieffektiviseringsarbetet har kommit 
Enligt energiplanen ska samtliga nämnder och styrelser som utför eller beställer 
bygg- och/eller anläggningsuppdrag upprätta en energieffektiviseringsplan. Pla-
nerna ska bidra till att nå de lokala målen för energieffektivisering som verk-
samheterna ska fastställa i linje med miljö- och klimatprogrammets mål. 
Granskningen visar att nämnderna och bolagen har upprättat övergripande ener-
gieffektiviseringsplaner eller motsvarande underlag. Strukturen och utform-
ningen av dessa underlag varierar i relativt stor utsträckning. 

3.3.4.1 Stadsfastighetsnämnden 

Som tidigare nämnts har stadsfastighetsförvaltningen en energieffektiviserings-
plan som togs fram inom ramen för den tidigare lokalnämndens verksamhet. 
Enligt intervjuerna är planen fortsatt styrande. Den nya nämnden har dock inte 
fastställt planen på nytt och den innehåller därmed hänvisningar till den tidigare 
lokalnämnden och lokalförvaltningen. Eftersom energieffektiviseringsplanen 
togs fram innan det nuvarande miljö- och klimatprogrammet fastställdes av full-
mäktige saknas en direkt koppling till det övergripande målet.  

Energieffektiviseringsplanen gäller för perioden 2021–2030 och syftar till att 
konkretisera vilka åtgärder och ekonomiska resurser som krävs för att uppnå 
energimålet inom ramen för den egenägda lokalytan. Planen är av strategisk ka-
raktär och pekar inte ut enskilda åtgärder i detalj. Den är uppdelad i ett antal 
delområden såsom driftoptimering av värme och el, större underhållsprojekt, 
nybyggnation och mindre underhållsuppdrag. Inom respektive delområde redo-
görs övergripande för hur förvaltningen ska arbeta för att minska energianvänd-
ningen utifrån uppsatta delmål för minskad årlig besparing. Det framgår av pla-
nen vilka avdelningar eller enheter som är ansvariga för de olika delområdena. 

De planerade åtgärdskostnaderna för att uppnå energimålet år 2030 beräknas till 
totalt cirka 900 miljoner kronor, det vill säga cirka 100 miljoner kronor per år. 
Merparten av åtgärderna, motsvarande cirka 80 miljoner kronor per år, bedöms 
dock kunna genomföras inom ramen för det ordinarie underhållsbehovet, inklu-
sive eftersatt underhåll. Detta under förutsättning att nödvändiga resurser av-
sätts för att möta det ordinarie underhållsbehovet.  

Även om stadsfastighetsnämndens verksamhet till stor del är den samma som 
den tidigare lokalnämndens verksamhet noterar vi att nya byggnader har till-
kommit med anledning av den nya organisationen för stadsutveckling som in-
fördes vid årsskiftet 2022/2023. Ett antal bebyggda fastigheter överfördes då 
från den tidigare fastighetsnämnden till stadsfastighetsnämnden. Förvaltningen 
uppger att byggnaderna i stor utsträckning skiljer sig från de övriga verksam-
hetslokaler (exempelvis skolbyggnader och äldreboenden) som huvudsakligen 
förvaltas av nämnden. Energieffektiviseringsbehovet för dessa byggnader har 
därmed inte heller legat till grund för energieffektiviseringsplanen, som togs 
fram tidigare. Av intervjuerna framgår att det i nuläget är oklart om och hur de 
tillkommande byggnaderna ska arbetas in i den befintliga planen. 
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3.3.4.2 Idrotts- och föreningsnämnden 

Som framgår ovan har idrotts- och föreningsförvaltningen upprättat en anvis-
ning för arbetet med energieffektivisering. Anvisningen fastställdes år 2021 av 
förvaltningsdirektören och revideras årligen. Den syftar till att klargöra mål och 
åtgärder utifrån politiska ambitioner och innehåller hänvisningar till stadens sty-
rande dokument, däribland fullmäktiges energiplan. 

Anvisningen innehåller totalt åtta åtgärder som syftar till att effektivisera ener-
gianvändningen i verksamheten. För var och en av dessa har en avdelning pe-
kats ut som ansvarig. Avdelningen anläggning är till exempel ansvarig för åt-
gärden att investera i energieffektivitet vid nämndens anläggningar, såsom sim-, 
is- och sporthallar med mera. Avdelningen utveckling och ekonomistyrning an-
svarar för att all utredning, bestställning och projektering ska tillgodose miljö- 
och klimatprogrammets mål gällande energieffektivt byggande. 

I samband med en årlig uppföljning av miljöledningssystemet ska anvisningen 
följas upp. Uppföljningen ska visa om åtgärderna ger resultat. I annat fall ska åt-
gärderna justeras. Anvisningen innehåller inga uppgifter gällande kostnaderna 
för berörda åtgärder, varken var för sig eller tillsammans. 

3.3.4.3 Familjebostäder 

Familjebostäder har inom ramen för sitt engagemang i Klimatinitiativet upprät-
tat en handlingsplan för klimatarbetet, som gäller för perioden 2020–2030. 
Handlingsplanen beskriver översiktligt bolagets arbete för att minska och effek-
tivisera energianvändningen, men också andra åtgärder för att uppnå fossilfrihet 
(exempelvis utfasning av fossila bränslen). Med utgångspunkt i denna hand-
lingsplan arbetar bolaget för närvarande med att upprätta en fördjupad hand-
lingsplan för energieffektivisering specifikt. Bolaget uppger att underlaget kom-
mer att benämnas energieffektiviseringsplan och att planen ska fastställas av 
styrelsen under 2024. Syftet är att ytterligare precisera vilka åtgärder som behö-
ver genomföras. Vi har tagit del av utkastet till den fördjupade energieffektivi-
seringsplanen. Vi noterar att det i såväl utkastet som i den övergripande hand-
lingsplanen saknas en koppling till miljö- och klimatprogrammet.  

Av utkastet framgår att bolaget, för att uppnå målet om minskad energianvänd-
ning, behöver minska sin totala energianvändning med totalt 30 kWh per 
kvadratmeter jämfört med år 2018. Detta innebär en minskning med 20 procen-
tenheter jämfört med bolagets referensår 2007. Hälften av energibesparingen, 
cirka 15 kWh, bedöms kunna uppnås genom planerad nybyggnation. Cirka 5 
kWh uppges kunna sparas genom el-effektivisering, där störst energieffektivi-
seringspotential finns för tvättstugor. Cirka 10 kWh uppges kunna sparas genom 
övriga åtgärder. Med övriga åtgärder avses till exempel energiåtgärder i sam-
band med ombyggnadsprojekt och åtgärder för att reducera varmvattenanvänd-
ningen i bolagets byggnader. Uppgifterna överensstämmer i huvudsak med den 
övergripande handlingsplanen, men vissa siffror har justerats sedan dess. 

Som framgår ovan förväntas en betydande del av energibesparingen uppnås ge-
nom nybyggnation. Möjligheten att nå målet till år 2030 förutsätter därmed att 
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bolagets planerade nybyggnationstakt hålls. När det gäller el-effektivisering och 
övriga åtgärder saknas i nuläget uppgifter om vad dessa kan komma att kosta. 
Vi noterar dock att skrivningar om kostnadsbedömningar, inklusive vilka kost-
nadsbesparingar åtgärderna kan leda till på sikt, har påbörjats i utkastet.    

3.3.4.4 Higab 

Higabs styrelse beslutade i november 2023 om att investera totalt 200 miljoner 
kronor inom ramen för ett särskilt energieffektiviseringsprojekt till år 2030. Syf-
tet är att öka takten i arbetet för att uppnå målen om minskat koldioxidavtryck 
respektive energianvändning. Genom att hantera frågan i ett särskilt projekt 
skiljer sig bolaget från övriga granskade verksamheter, vars energieffektivise-
ringsplaner är utformade som strategi- eller planeringsdokument. 

I presentationen av projektet knyter bolaget an till bland annat fullmäktiges 
energiplan. Men i övrigt innehåller underlaget inte några mål eller strategier, ut-
över slutmålet år 2030. Åtgärderna, som presenteras som åtgärdspaket eller 
byggnader i beslutsunderlaget, ska bland annat säkerställa en minskad energian-
vändning om 25 till 50 procent. 

Det finns en tidsplan för när respektive åtgärd och byggnad ska påbörjas. Pro-
jektet ska följa en projektmodell som är framtagen av BELOK (Energimyndig-
hetens nätverk för energieffektiva lokaler). Det framgår inte om vissa åtgärdspa-
ket eller byggnader prioriteras högre än andra. Styrelsen är projektägare och ger 
mandat till projektbeställaren, som i sin tur har en styrgrupp till stöd. Den ope-
rativa projektledaren har en egen projektorganisation utsedd. 

3.3.5 Åtgärderna i fullmäktiges energiplan hanteras inte 
systematiskt 
I fullmäktiges energiplan för perioden 2022–2030 finns ett särskilt avsnitt som 
beskriver ett antal energirelaterade åtgärder som ska genomföras av samtliga 
nämnder och styrelser i staden som beställer eller utför bygg- och/eller anlägg-
ningsuppdrag. Vissa åtgärder riktas också särskilt till vissa nämnder och styrel-
ser.  

En av åtgärderna handlar om att fastställa mål för energieffektivisering och upp-
rätta en energieffektiviseringsplan för att nå målet, vilket vi har berört ovan. En 
annan åtgärd handlar om att, utifrån rådighet, vid underhållsåtgärder på en be-
fintlig fastighet eller anläggning genomföra en energieffektiviseringsanalys, där 
möjligheten att utföra energibesparande åtgärder ska undersökas. Vid större un-
derhåll ska utredningen även innefatta en LCC-analys (livscykelkostnadsana-
lys). Förvaltnings AB Framtiden (moderbolag till Familjebostäder), Higab och 
lokalnämnden (nuvarande statsfastighetsnämnden) ska även systematiskt arbeta 
för att åstadkomma beteendeförändringar hos, och i samarbete med, sina hyres-
gäster. 

Granskningen visar att ingen av de granskade nämnderna eller bolagen har bru-
tit ned och omhändertagit energiplanens åtgärder på ett systematiskt sätt. Det 
saknas dokumentation avseende när och på vilket sätt åtgärderna ska hanteras 
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och följas upp. I idrotts- och föreningsförvaltningens anvisning för energieffek-
tivisering finns en hänvisning till de aktuella åtgärderna, men det framgår alltså 
inte när och hur de ska omhändertas. I stadsfastighetsförvaltningens uppföljning 
av energieffektiviseringsplanen (se nedan) finns en hänvisning till åtgärden som 
avser att systematiskt arbeta med beteendeförändringar avseende hyresgästernas 
energianvändning. Uppföljningen avser dock ett av delområdena i nämndens 
energieffektiviseringsplan och inte den aktuella åtgärden i sig. 

Av intervjuerna framgår att flera av åtgärderna i energiplanen helt eller delvis 
redan hanteras inom ramen för nämndernas och bolagens ordinarie processer, 
som en naturlig del av verksamheternas energieffektiviseringsarbete. 

3.3.6 Uppföljning av beslutade energiåtgärder  
Av fullmäktiges anvisning för systematisk miljöledning framgår att nämnder 
och styrelser, med stöd av sina förvaltnings- och bolagsledningar, ska följa upp 
mål och åtgärder i budget och verksamhetens planer. Enligt miljöförvaltningens 
kompletterande vägledning till anvisningen bör uppföljningen primärt vara fo-
kuserad på de betydande miljöaspekter som nämnden eller bolaget har valt att 
sätta upp lokala miljömål för. 

Nämnderna och bolagen har, som tidigare nämnts, upprättat energieffektivise-
ringsplaner eller motsvarande underlag, men kommit olika långt i implemente-
ringen av dessa. Särskilda uppföljningar av planerna och beslutade åtgärder el-
ler åtgärdsområden har därför inte alltid genomförts ännu. Detta gäller dels Fa-
miljebostäder, som har en övergripande handlingsplan för sitt klimatarbete till 
år 2030 (inklusive arbetet med energieffektivisering), men som under 2024 pla-
nerar att slutföra och fastställa en fördjupad energieffektiviseringsplan. Inom ra-
men för deltagandet i Klimatinitiativet sker årligen en uppföljning av bolagets 
utveckling, dock med fokus på målluppfyllnad och inte om/hur planerade åtgär-
der för energieffektivisering har genomförts. Dels gäller det Higab, där plane-
rade energiinvesteringsåtgärder till år 2030 beslutades av styrelsen i november 
2023. Båda bolagen uppger att planerade åtgärder kommer att följas upp. 

Av stadsfastighetsförvaltningens energieffektiviseringsplan framgår att den ska 
följas upp årligen. Resultatet ska redovisas i en särskild sammanställning och 
föras in i stadens ordinarie uppföljningsrapporter. Granskningen visar att för-
valtningen under 2023 har följt upp planen, inklusive dess delområden och del-
mål för årlig energibesparing. Uppföljningen avser 2022 års energianvändning 
och de energiåtgärder som genomfördes under år 2021. Eftersläpningen beror 
på att uppföljningen ska bli så rättvisande som möjligt, eftersom de åtgärder 
som genomförs under ett år fullt ut påverkar det kommande helårets utfall avse-
ende energianvändningen. Vi noterar att en kortare summering av uppföljningen 
kommer att redovisas i nämndens årsrapport för år 2023. 

Enligt idrotts- och föreningsförvaltningens anvisning för energieffektivisering 
ska förvaltningsledningen, som tidigare nämnts, följa upp anvisningen årligen. 
Förvaltningen uppger dock att det för år 2023 inte har gjorts någon uppföljning 
av anvisningen. Detta förklaras med att en omorganisation har genomförts och 
att det pågår en översyn av bland annat den aktuella anvisningen. Enlig uppgift 
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kommer det att ske en större förändring av anvisningen eftersom befintliga åt-
gärder har genomförts och nya åtgärder ska prioriteras. 

Som framgår ovan har ingen av nämnderna eller bolagen genomfört någon do-
kumenterad nedbrytning eller uppföljning av åtgärderna i energiplanen.  

3.3.7 Bedömning 
Revisionskontoret bedömer att nämnderna och bolagen i allt väsentligt har ge-
nomfört, och planerar att genomföra, adekvata åtgärder för att uppnå målet om 
minskad energianvändning år 2030. Åtgärderna ingår i flera fall som en del av 
ordinarie underhåll och investeringar. Energieffektivisering kan därmed uppstå 
som en följd av annat underhåll. Energianvändningen per kvadratmeteryta plan-
eras också att minska som en naturlig del av framtida nyproduktion. 

Samtliga nämnder och bolag har fastställda energieffektiviseringsplaner eller 
motsvarande underlag. Vi bedömer att utformningen av planerna, exempelvis 
när det gäller specificeringen och finansieringen av åtgärder, varierar. Det varie-
rar också om planerna har fastställts av nämnderna/styrelserna eller på tjänste-
personsnivå. Vi ser positivt på att Familjebostäder, med utgångspunkt i sin 
övergripande handlingsplan för klimatarbetet, under 2024 avser att fastställa en 
fördjupad energieffektiviseringsplan. Utifrån det utkast som vi har tagit del av 
bedömer vi att bolaget bör analysera kostnaderna för nödvändiga energiåtgärder 
samt tydliggöra kopplingen till miljö- och klimatprogrammets mål. 

Eftersom verksamheterna har kommit olika långt i arbetet har särskilda uppfölj-
ningar av åtgärder/åtgärdsområden inte alltid genomförts ännu. Enbart stadsfas-
tighetsförvaltningen har genomfört en årlig och systematisk uppföljning av sin 
energieffektiviseringsplan under 2023. Revisionskontoret bedömer att det är av 
stor vikt att beslutade planer och åtgärder följs upp löpande. 

Revisionskontoret bedömer vidare att den nybildade stadsfastighetsnämnden 
bör revidera och fastställa energieffektiviseringsplanen på nytt. Detta i syfte att 
aktualisera planen, som upprättades under den tidigare lokalnämndens verksam-
het, utifrån ny nämnd- och förvaltningstillhörighet. Kopplingen till miljö- och 
klimatprogrammets mål bör tydliggöras. Vi bedömer även att nämnden, inom 
ramen för revideringen, behöver analysera energieffektiviseringsbehovet för de 
byggnader som överfördes i samband med att fastighetsnämnden avvecklades, 
och koppla den analysen till verksamhetens övergripande energimål. 

Slutligen bedömer vi att åtgärderna i fullmäktiges energiplan behöver omhän-
dertas mer systematiskt. Hur åtgärderna ska genomföras, finansieras och följas 
upp har enligt vår bedömning inte tydliggjorts i de granskade verksamheterna. 
Arbetet med åtgärderna har inte heller dokumenterats.  

Följande rekommendationer lämnas till nämnderna och bolagen: 

Stadsfastighetsnämnden rekommenderas att revidera och på nytt fastställa den 
energieffektiviseringsplan och det mål för minskad energianvändning som be-
slutades av den tidigare lokalnämnden.  
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Stadsfastighetsnämnden, idrotts- och föreningsnämnden, Familjebostäder i Gö-
teborg AB och Higab AB rekommenderas att omhänderta åtgärderna i fullmäk-
tiges energiplan mer systematiskt. När och på vilket sätt åtgärderna ska genom-
föras behöver tydliggöras, dokumenteras och integreras i den ordinarie plane-
ringen och uppföljningen av verksamheten.  
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